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Kormányzati intézkedések a műszaki 
értelmiség helyzetének javítására
Magánszemélyek is kaphatnak engedélyt 

fkülkereskedelm i tevékenységre
KÖZÉLETI HÍREK

M a rja i  József m iniszterelnök- 
helyettes, kereskedelm i m iniszter 
pénteken Prágába érkezett, k a r 
jai- József a csehszlovák—magyar 
gazdasági és műszaki tudományos 
együttm űködési bizottság társel
nökeként csehszlovák partnerével, 
Pavel H r iy n á k  m iniszterelnök
helyettessel folytat tárgyalásokat.

Berecz Frigyes ipari m iniszter  
vezetésével pénteken hazaérkezett 
M oszkvából a magyar küldöttség, 
am ely részt vett a KGST újon
nan alakult elektronizálási állan
dó bizottságának ülésén. Berecz 
Frigyes m egbeszéléseket folytatott 
Vlagyiszlav K o le s zn y ik o v  elektro
nikai ipari és Vaszilij G y in k o v  
olajipari miniszterrel.

Pénteken hazaérkezett Moszk
vából Váncsa Jenő mezőgazdasági 
és élelm ezésügyi m iniszter, aki 
január 20—21-én részt vett a 
KGST agráripari együttműködési 
bizottságának alakuló ülésén. 
Váncsa Jenő m egbeszélést folyta
tott Vszevólod M u ra h o v s z k i j ja l ,  a 
Szovjetunió agráripari állam i bi
zottságának elnökével, a Szovjet
unió M inisztertanácsának első e l
nökit ely ettesével.

Az MSZMP Központi Bizottsá
gának m eghívására január 21— 
22-én hazánkban tartózkodott a 
Bolgár Kom m unista Párt Köz
ponti B izottságának küldöttsége, 
élén  Konsztatjtin A ta n a s zo v v a l,  
a  Központi Bizottság tagjával, a 
KB külügyi osztálya vezetőjének  
első h elyettesével. A bolgár v en 
dégekkel K ó ta i  Géza, a  Központi

B izottság tagja, a  KB külügyi 
osztályának vezetője  és ő sz i  
István osztályvezető-helyettes  
folytatott m egbeszéléseket. A  
bolgár küldöttséget fogadta S z ű 
r ö s  M átyás, a  Központi Bizottság  
titkára.

P én tek en ' Apró A ntal elnök
letév el ü lést tartott a  Ma
gyar—Szovjet Baráti Társaság 
ügyvezető elnöksége. A  testület 
m egvitatta  és elfogadta a  tár
saság elm últ évi m unkatervének  
teljesítéséről szóló je len tést é s  az 
MSZBT idei munkatervét. B iró  
G yula főtitkár körvonalazta' a  
'barátsági m ozgalom  előtt álló  
legfontosabb tennivalóikat.

P én tek en  ülést tartott a  Fo
gyasztási Szövetkezetek  Orszá
gos Tanácsa. S z la m e n ic k y  Ist
ván, a SZÖVOSZ főtitkára e l
m ondta: a fogyasztási szövetke
zetek jó pozícióból kezdik a  m un
kát: az előzetes adatok szerint 
Ugyanis az ágazathoz tartozó Szö
vetkezetek és szövetkezeti válla
latok között az elm últ év értéke
lése alapján nincs veszteséges.

A Magyar K önyvvizsgálók  
Egyesületének m unkájával ism er
kedik Budapesten Anthony G, 
H e o p w o o d , az .Európai Szám viteli 
Szövetség (E^A) elnöke és Gerry 
D ifickx-V an D yck , a szervezet 
főtitkára. A vendégek találkoz
tak a magyar egyesület elnökével, 
F a lu v é g i  Lajossal és ügyvezető 
elnökével, S c h o ltz  Rezsővel. Az 
EAA két v eze tő jé t . fogadta V il
lányi M iklós pénzügym iniszter.

Szabó I$tván a 
Szűrös Mátyás

(M T I)  S za b ó  István, az MSZMP 
Politikai Bizottságának tagja, á 
Term előszövetkezetek ' Országos 
Táhácsáhak elnöke pénteken a fő
város H. keiü létébe látogatott. *
' A " "'Véhdéget' Ja pártbizottság  

székházában ’■D érfalvi István, a 
kerületi pártbizottság első titkára 
és Csapiáros Györgyné tanácsel
nök tájékoztatta a budai város
részben fo ly ó ' politikai munka 
időszerű kérdéseiről.

A program a Mezőgazdasági 
Ügyvitelszervezési és Szám ítás
technikai Közös y á lla la t központ
jában folytatódott, ahol H ü tte r  
Csaba, az igazgatótanács elnöke és 
T ó th  Tiborrigazgató szám olt be a 
MÜSZI tevékenységéről, idei ter
veiről, a  mezőgazdasági ügyvitel- 
szervezés korszerűsítésében betöl
tött szerepéről, valam int a válla
lat nem zetközi kapcsolatairól.

Szabó István . délután felkeres
te a Növényterm esztési és M inő
sítő Intézetet. Itt az élelm iszer- 
gazdaságban tevékenykedő kerü
leti kutató-m inősítő intézetek  
igazgatóival, párttitkáraival talál
kozott, és kötetlen beszélgetést 
folytatott a mezőgazdasági kuta
tás-fejlesztés időszerű feladatai
ról.

II. kerületben,
Pest megyében

S zű rö s  Mátyás, az MSZMP KB 
titkára pénteken Pest m egyébe  
látogatott A m egyei pártbizott
ság székházában K ra s zn a i  Lajos 
első" “éltkár fogadta. A m egye 
párty és tanácsi vezetőivel foiy* 
tatott m egbeszélés után Nagyká- 
tára u tazott ahol tájékozódott a 
városi jogú nagyközség és vonzás- 
körzete politikai életéről, s felke
reste a helyi A fész ABC-áruházát 
is. Itt az igazgató arról tájékoz
tatta, hogy az áruházban a vá
laszték m egfelelői óm  a vásárlók  
aránytalanul magasnak tartják 
a gyermekruhák árait.

A  program' az 1985-ben alapí
tott svéd—magyar Sancella-H un- 
gária K ft  vegyesválla lat, gyárá
ban fo lytatódott ahol higiéniai 
és egészségügyi, term ékeket á llí
tanak e lő , az. idén 770 m illió fo
rint értékben. A látogatás befe
jező állom ása Cegléd volt. A 
Központi Bizottság titkára itt 
m eghallgatta á város vezetőinek  
beszám olóját a település fejlődé
séről, m egtekintette a m űvelődé- 

■ si központot, majd a városi párt- 
bizottság székházában rendezett 
aktívaértekezleten előadást tar
tott időszerű bel- és külpolitikai 
kérdésekről.

Maráthy László meglátogatta 
a Baradla-expedíciát

(M T I)  M a ró th y  László, az 
MSZMP Politikai Bizottságának  
tágja, környezetvédelm i és v í z 
g a zd á lk o d á s i  m iniszter az A ggte
leki’ Nem zeti Park, valam int á 
Magyar Karszt- és Barlangkutató  
Társaság m eghívására m egláto
gatta a nyolcadik napja az agg
teleki cseppkőbarlang m élyén  
tartózkodó Baradla 88 barlang- 
kutató expedíciót. Jósvafőn, a 
nem zeti park székházéban Bu- 
z e c z k y  Győző, a nem zeti park 
igazgatója fogadta a minisztert,

akinek kíséretében ott voltak a 
hazai karszt- és barlangkutatás 
neves szakemberei.

A vendégek ezután, barlanglá
togatásra indultak. K ét kilom éte
res föld alatti úttal érték el a fel
szín alatt m integy 150- méter 
m élységben levő barlangásztá- 
bort. Itt az expedíció vezetője, 
A d a m k ó  Péter és 28 társa beszá
m olt az expedíció céljairól és e l
m últ nyolc napjának eredm ényei
ről,

Tisztázni a felelősséget

A jogi szabályozás korszerűsítését
sürgeti a népfront a környezetvédelemben

A term elési hulladékokról szóló 
jogszabálytervezetet vitatta meg 
V . N a g y  Im re elnökletével teg
napi ülésén a H azafias Népfront 
környezetvédelm i bizottsága. A 
résztvevők elöljáróban m eghall
gatták dr. T ö r ö k  Imrét, a nép
front H ajdú-Bihar m egyei kör
nyezetvédelm i bizbttságának tit
kárát, aki szőkébb pátriájának a 
gondjait vázolta. Elmondta, hogy 
a kistelepüléseken, különösen ott, 
ahol sok vályogot használtak az 
építkezésekhez, m e g m a r a d ta k  a  
g ö d rö k , n y á r o n  m e s s z ir e  é re zn i  a  
p o sh a d t v í z  b ű z é t .  Most egy olyan

térképet készítenek,, am ely ponto
san megmutatja ezeket a helye
ket, kevesebb fejtörést okozva 
azoknak a cégeknek, am elyek  
törm eléket akarnak elhelyezni.

A b r a h á m  Kálmán, a Környe
zet- és Vízgazdálkodási M iniszté
rium állam titkára a term elési 
hulladékokról szóló jogszabály- 
tervezetről elm ondta, e  témában 
sok m inden és gyorsan változik. 
A m inősítési és kezelési m egítélés 
eltér. Nem  szabad például csak a 
hulladékok tárolásával foglalkoz
ni, éppoly lényeges a s zá ll í tá s u k  
é s  á  fe lh a s z n á lá s u k  is. Leszögez

te: a m e ly ik  cég n é l k e le tk e z ik  a  
h u lla d é k , a zé  a fe le lő ssé g !  Ezzel 
kapcsolatban utalt a monori szö
vetkezet ügyére (lapunk korábban 
két riportban hívta fel a figyelm et 
a súlyos környezetszennyezésre). 
A monori szövetkezet fontos e x 
portmunkát végez, de már a soka
dik gödröt ásták az erdőben az 
igen veszélyes hulladékoknak, 
míg végrer leállították őket.' A la 
kosságot joggal' aggasztja a hely
zet. Ezért is fo n to s  a fe le lő ssé g e t  
t is z tá zó  jo g i sza b á lyo zá s .

Dr. Á r v a y  József, a környezet- 
védelm i m inisztérium  főosztály
vezetője összefoglalta a szakmai 
és társadalmi vita eddigi tapasz
talatait. Sokan arra voksoltak, 
hogy a szabályozás terjedjen ki az 
összes term elési hulladékra, mert 
a vészélyesnek tekintett anyagok 
csak öt százalékot képviselnek. A  
többiről alig van tudomásunk. 
Egyesek azt szeretnék, ha az ad
m inisztratív m ulasztásokat csa k  
s z a b á ly sé r té sn e k  m inősítenék — 
ezzel azonban nem le h e t e g y e t
é r te n i.  Az adatlapok kitöltését il
letően igyekeznek kiküszöbölni az 
átfedéseket, de az adatszolgáltatá
sért nem tudnak díjat fizetni. El
h a n g zó t olyan vélem ény is, hogy 
a m inisztérium  vásárolja meg a 
feldolgozási technológiák licencét

Az egyetem is munkaidő

és azt bocsássa az érdeklődő vál
lalatok rendelkezésére.

A vitában felszólaló V. Nagy 
Imre vélem énye szerint a környe
zetpolitika túlságosan bírságcent
rikus. Ez nem baj — ám szüksé
ges lenne egyebek között m egte
remteni a kedvezvényes h ite l-  
n y ú jtá s  lehetőségét; s m egszün
tetni azt a régen elavult, ellent
mondásos pénzügyi politikát, 
am ely a nem termelő környezeti 
beruházásokat felhalm ozási adó
val sújtja.

K ilé n y i  Géza professzor azt in
dítványozta, hogy ne csak a ter
m elési, hanem m in d e n n e m ű  h u l 
la d é k ró l  s zü le s se n  jo g sza b á ly . Ez 
új szempontok szerinti vizsgáló
dást igényel, valószínűleg elnyújt
ja a döntés idejét, de erre a h iva
tali átszervezések és a kompeten
ciák tisztázása m iatt amúgy is 
számítani kell. E javaslatot a bi
zottság elfogadta. Többen hangsú
lyozták a fe le lő s sé g  k o n k r e t iz á lá 
sá n a k  a fo n to ssá g á t. A kutatást 
és a gyakorlatot az é rd e k e ltsé g  
e lv e  a la p já n  kell m egszervezni. 
Több száz tonna mérgező anyag 
tárolása so'rán még csúcstechni
ka alkalm azásával is történhet 
baleset. A lakosság joggal köve
tel erre vonatkozóan biztosítéko
kat. (sz. g.)

Háromszázmillió forint 
a műszakiak béremeléséhez

(M T I)  A z  MTESZ Érdekképvi
seleti M unkaközössége pénteken 
a szövetség székházában fórumot 
szervezett a műszaki értelm iség 
anyagi-erkölcsi megbecsüléséről. 
Az MTESZ . kezdem ényezéseinek  
tapasztalatait T ó th  János, a szö
vetség főtitkára összegezte, majd 
H a lm o s  Csaba állam titkár, az Á l
lam i Bér- és Munkaügyi Hivatal 
elnöke ism ertette a régóta halm o
zódó problém ák megoldására ho
zott kormányzati intézkedéseket.

A z  elm últ évek, .d e  különösen 
az utóbbi hónapok vitái .során 
megfogalmazódott, hogy a z  é r te l 
m isé g  h e ly z e té n e k  ja v ítá sa  e g y 
a rá n t é rd e k e  é s  fe la d a ta  a k o r 
m á n y z a t i  s z e r v e k n e k ,  s  a g a zd á l
k o d ó k n a k .  Különösen igaz ez ma, 
am ikor gazdasági fejlődésünk  
kulcskérdése a műszaki fejlesztés 
felgyorsítása — hangsúlyozta 
Tóth János. A műszaki értelm i
ség helyzetének javítása nemcsak 
pénzkérdés.

Halmos Csaba utalt arra, hogy 
a M inisztertanács 1987. december 
21-i ülésén áttekintette a műszaki 
értelm iség anyagi-erkölcsi m egbe
csülésének helyzetét, s több kér
désben határozott.

A kormány értékelte és m inősí
tette azokat a folyamatokat, am e
lyek az elm últ 15 év során a sz e l
le m i m u n k a  p a za r lá sá h o z , a m ű 
s z a k i  a lk o tó  é r te lm isé g  t e v é k e n y 
sé g é n e k  le é r té k e lő d é sé h e z  v e z e t 
te k ,  s rámutatott a kormányzati 
szervek felelősségére abban, hogy 
e kedvezőtlen tendenciák a mai 
napig fennmaradhattak. A kor
m ány országunk anyagi helyzeté

nek függvényében nem tudott 
m ost m inden kérdést m egnyugta
tóan, érdemben rendezni. Decem 
beri határozatával viszont m egál
lította azt a kedvezőtlen folyam a
tot, amely mindinkább hátrányos 
helyzetbe hozta a műszaki értel
miséget, és elindította a kibonta
kozást.

A kormány döntései között ki
em elte azt az intézkedést, am ely
nek értelm ében az eredetileg ter
vezett 1991’ jáfiüári határidő He
lyett 'már é z  é v  szentemberétől 
fe tp m e l ik  a ppdyalcézag. é r te tm i-  
ség i j iá iá lo K ' a lsó’ b é rá a tŰ fá t ’á l
ta lá b a n  5000, néhány területen 
4800 forintra. A kezdőbérek 
em elkedésével egyidejűleg, azzal 
a rá n y o sa n  m ó d o s u ln a k  a m ű s za k i  
p á ly á k  b é rk a te g ó r iá in a k  a lsó  h a 
tá ra i is.

A kormány döntött arról is, 
hogy az idei évtől a z ,/e g y e te m i,  
fő is k o la i  v é g ze tts é g  m e g sze r zé sé 
h e z  s zü k sé g e s  ta n u lm á n y i  id ő  is 
b e le szá m ít  a m u n k a v is zo n y b a ,  s 
így azt a nyugdíj m egállapításá
nál figyelem be veszik. Szerény 
mértékű' központi bérpolitikai in* 
tézkedésre is sor kerül július l-  
jétől a műszakiak körében. Éves 
szinten 300 m illió  fo r in to t-fordíta
nak központi forrásból mintegy 12 
ezer műszaki szakember bérének 
em elésére.

Az alkotó szakembergárda ősz* 
tönzésére helyileg már eddig is él-  

'tek a különféle a lk o tó i d í ja k  oda
ítélésének lehetőségével. Ezeket a 
cím eket, díjakat a M iniszterta
nács döntése alapján most kor
m ányzati szinten is intézm ényesí
tették.

Kevesebb hatóságosdi és több humánum

„Az egészségügy
nemzeíijövedelem-íermelő tevékenység”

A Szociális és Egészségügyi 
M inisztérium feladakörét, szerve
zésének és működésének főbb el
veit vitatta meg a hasonló elne
vezését már 1948 ótli v iselő or
szággyűlési bizottság. Dr. P está  
László elnök m egnyitó szavai 
után az új tárca minisztere, dr. 
C se h á k  Judit fűzött kiegészítést 
az írásos anyaghoz. Hangsúlyoz
ta, hogy önm agában e g y  ú j  
s tr u k tú r a  k ia la k ítá sa  n e m  h e 
ly e t te s í th e t i  a z  e g é szsé g ü g y  és a 
s zo c iá lp o li t ik a  s zü k sé g e s  r e fo r m 
já t.  Ennek érdekében fokozott 
decentralizálásra törekednek, 
vagyis hogy ott szülessenek lehe
tőség szerint a döntések, ahol a 
legtöbb inform ációval rendelkez
nek. Éppen ezért a m inisztérium  
erősíteni kívánja a területi kap
csolatait. Am i pedig a szűkös 
helyzetben felhalm ozódó felada
tokat illeti: nerú megalapozatlan  
az egészségügyi dolgozóknak az a 
félelm e, hogy a 'legkülönfélébb  
halaszthatatlan igényeket csak 
egym ás rovására lehet majd ki
elégíteni. Ebbe azonban nem  kö
telező beletörődni. Például a h á 
z i  szo c iá lis  g o n d o zá s  tisztességes 
m egoldásával teherm entesíteni 
lehetne a fekvőbeteg-ellátó intéz
ményeket. Ehhez viszont olyan 
jól képzett szociális munkásokra

volna szükség, akiket meg is fi
zetnek becsületesen.

A vitában elsőként felszólaló 
dr. K iss  István (Komárom m.) 
hangsúlyozta: a minisztérium  
feladatául jelölte meg annak erő
sítését, hogy az egészségügy  
nem zeti jövedelem -term elő 1 ' te
vékenység, s nem improduktív  
ágazat, am int az korábban széles 
körben elterjedt. Dr, P a p p  Ele
mér (Zala m.) azt szorgalmazta, 
hogy az ifiős szülő ápolásáért is 
lehessen táppénzt kapni. Dr. E ke  
Károly (Csongrád m.) szerint bi
zakodásra adhat okot, hogy végre 
a z á lla m i p o li t ik a 'r a h g já r a  e m e l
t é k  a szo c iá lp o litik á t. Érvényesü
léséhez azonban, mondta találó
an, kevesebb hatóságosdi é s  
több humánum szükségeltetik. 
Javasolta, hogy az orvosi egyete
meken tanítsanak szociálpoliti
kát, továbbá a tanácsoknál hoz
zák létre újfent a szociális és 
egészségügy^ osztályokat. Dr. Ka
rácsonyi Sándor (Csongrád m.) 
arról beszélt, hogy a betegségek  
kialakulásában egyre több tár
sadalom politikai tényező játszik  
közre. Éppen ezért aggasztó a 
tárca alacsony részesedése a 
nem zeti jövedelem ből. Dr. K irá ly  
Ferenc (Szolnok m.) arra hívta  
fe l a figyelm et, hogy sok egész

ségügyi középkáder lép ki a szak- 
szervezetből.

Dr. F ű zi  István, az Egészségügyi 
Dolgozók Szakszervezetének fő- 
tiktára egy budapesti felm érésre  
hivatkozva elmondta, hogy a kü
lönböző betegségek létrejöttében  
egyre inkább a szociális szem 
pontok kerülnek előtérbe. Éppen 
ezért figyelm eztető, hogy a leg
különfélébb határozatok ellenére 
az alapellátásban nem  követke
zett be szám ottévő fejlődés. A z  
eg észsé g ü g y i d o lg o zó k  b ére  2S— 30 
s zá za lé k k a l m a ra d  e l a  tá rsa d a l
m i  á tla g  m ö g ö tt,  arra való hivat
kozással, hogy nekik ott a para
szolvencia. Dr. Garbacz Katalin 
(Fejér m.) szerint viszont az ál
lampolgárok sokkal inkább haj
landók az egészségügyre külön
böző alapítványok révén áldozni, 
mint borítékokat dugdosni a fe
hérköpenyesek zsebébe. Dr. S in -  
k o v its  Mátyás budapesti képvise
lő a szociálpolitikai lehetőségek  
szétforgácsoltságát ecsetelte. D r. 
Fodor László (Borsod m.) a biz
tosítók érdekeltségének fontossá
gára hívta fel a figyelm et az 
egészségügyben. Dr. J u h á r  János 
Pest megyei képviselő a család- 
segítő szolgáltatások küldetése

m ellett érvelt. S z ir te s n é  dr. T o m -  
s its  Erika (Budapest) elism erte  
az új m inisztérium  m egújulási 
szándékát, ugyanakkor m egfon
tolandónak tartotta a centralizá
ció, ille tv e  a decentralizáció újra
gondolását. K érte a minisztert, 
hogy o ly a n  s tá d iu m b a n  is k a p 
h a ssa n a k  a k é p v is e lő k  tá jé k o z ta 
tá s t, a m ik o r  m é g  ja v á b a n  ta r t a  
vita- és n incsenek kialakult ál
láspontok. T ó th  Istvánná (Bács- 
Kiskun m.) elm ondta, hogy ná
luk K iskunhalason kitűnő az 
együttm űködés a n evelési tanács
adó és a családsegítő központ kö
zött. Ennek ellenére az a vé le 
ménye, hogy indokolatlan k ivon
ni a nevelési tanácsadókat a Mű
velődésügyi M inisztérium  fen n 
hatósága alól. Dr. V a rg a  Mária 
(Budapest) az egészségügyi e llá 
tásban ma m ég m egnyilvánuló  
egyenetlenségek m egszüntetése  
m ellett érvelt. Dr. T ó th  Ilona 
(Veszprém) az egészségügyön  
belüli nyilvánosság fontosságát 
méltatta. Qr. P re g u n  István  
(Szabolcs m.) m agánpatikák, i l
letve szociális intézm ények léte
sítésének lehetőségeit pendítette  
meg felszólalásában.

(kertész)

A vállalatok csak bejelentéssel tartoznak'

Ismertetés a külkereskedelmi 
jogosultság új szabályairól

(M T I)  A Kereskedelmi M inisz
tériumban pénteken tájékoztat
ták az újságírókat a külkereske
delmi jog m egadásának és gya
korlásának új rendjéről.

P olgár  Ferenc főosztályvezető  
elmondotta, hogy jelentősen egy
szerűbbé és könnyebbé válik az 
új rendelkezés alapján a külke
reskedelmi jogosultság m egszer
zése. Az engedélyezési eljárás 
helyett csupán b e je le n té s re  van 
szükség ahhoz, hogy a vállala
tok önállóan m egkezdhessék a 
külkereskedelmi munkát. A köny- 
nyítések a k iv é te li  lis tá n  nem  
szereplő termékek konvertibilis 
elszámolású forgalmát érintik.

Az új jogszabály előírásai alap
ján elegendő, ha a külkeresked- 
n-i kívánó gazdálkodó szervezet 
vezetője bejelenti szándékát a 
m inisztériumnak. A bejelentés

hez egy n y ila tk o z a to t  is m ellé 
kelnie kell arról, hogy a külpia
ci munkához szükséges, a  jog
szabályban előírt szervezeti és  
szem élyi feltételek  biztosítottak.

Továbbra is  e g y e d i e lb írá lá s  
alapján kaphatják m eg a k ü lk e
reskedelm i jogot azok a v á lla la 
tok, am elyek  nem  konvertibilis 
elszám olású ‘kereskedelm et k í-  
vának folytatni, ille tv e  a kivételi 
listán  szereplő term ékek forgal
m azását tervezik. A z  ú j  jogsza
bály le h e tő v é  te s z i  g a zd a sá g i t e 
v é k e n y s é g  fo ly ta tá s á r a  jo g o su lt  
m la g á n sze m é ly e k  k ü lk e r  e s k e d e l-  
'm éne,k  e n g e d é ly e zé sé t  is. Ez is 
egyedi elb írálás alapján törté
nik. E ngedélyt kaphatnak többek  
'között találm ány, képző-, ipar- és 
fotóm űvészeti a lkotás értékesíté
sére.

A Boeing titka

Tájékoztatás a KNDK nagykövetségén
(T u d ó s ító n k tó l)
Ki a felelős a dél-koreai légi- 

társasig  repülőgépének novem 
ber végi ..lezuhanásáért éjt. jÖí an
nak nyomán kialakult politikai 
feszültségért,jcimely a nyári plim - 
pia békés. mégren dezésé t Is, ké(V 
ségesse teheti? Erre á  kérdésre 
adta meg Phenjan válaszát H o  
K v a n  H ó, a K N D K  budapesti 
nagykövetségének ügyvivője pén
teki sajtótájékoztatóján. Kormá
nya álláspontját ism ertetve  
pontról pontra c á fo lta  azokat , a 
szöuli feltételezéseket, sőt bizo
nyítékokat, m iszerint egy KNDK- 
b ó l. útra kelt páros — a hamis 
japán útlevelükben S z ín ic s i, il
letve M a ju m i  néven szerepeltek  
— phenjani m egbízásból követte 
el a m erényletet. Szöulban egy 
hete nem zetközi sajtókonferen
cián m ondta el a Bahreinben le
tartóztatott, s ’onnan Dél-Koreá- 
ba szállított nő a vallom ását, 
am elyet más híján egyedüli bi
zonyítéknak tekintenek. A Bur
ma légterében az Andam an-ten- 
gerbe zuhant gépből értékelhető  
roncsokat nem tudnak bemutatni, 
így marad a két m erénylő közül 
életben maradt fiatal nő verziója, 
hogy a kérdéses robbanószerke
zetet egy táskarádióban rejtették 
el, s azt egy üveg — közelebbről I

meg nem nevezett — folyadékkal 
együtt a dél-koreai Boeingen  
hagyták, amikor ők Abu Dhabi- 
ban kiszálltak.

E vallom ás alapozta m eg a 
dél-koreai hatóságoknak azt az 
á llítá sá t,. hogy KNDK-provoká-. 
ciő idézte elő a száztizenöt em 
ber halálát követelő szerencsét
lenséget. A népi Koreát ezt köve
tően több állam bojkottal és az 
olim piai játékokból való kizárás
sal fenyegette meg. Phenjan ha
tározottan v issza u ta s íto tta  a v á 
d a k a t. Ho Kvan Hó a tájékozta
tójában hangsúlyozta: „Mi ism é
telten ünnepélyesen kijelentjük, 
hogy köztársaságunknak semmi 
része sincs a dél-koreai légitár
saság gépének incidensében, s az 
egész koreai nép nevében határo
zottan tiltakozunk a bábklikk 
azon áruló bűnös mesterkedése 
ellen, hogy az incidens felelőssé
gét ránk hárítsa.” Az ügyvivő  
szerint az esem ény hátterében az 
a politikai szándék húzódik meg, 
hogy Szöul megakadályozhassa a 
KNDK által javasolt észak—déli 
közös konferencia megrendezését, 
s csökkentse azt a kedvező hatást, 
am elyet az indítvány az egész 
koreai népben kiváltott.

(zs. e.)

------ A N A P----------------------------------
Felelni

—  H ogy  va g y , öregem ?
—  R em ekül!
A k i kérdez, tu d ja : a m ásik  eg y á lta lá n  nincsen rem ekül. 

(C serbenh agyta  a fe le sé g e?  A  józan  esze? N etán  az é le tsz ín 
vonala?)

A k i kérdez, az persze nem  azt akarta m egtudn i, am it 
ú g y is  tud . H anem  azt, h o g y  m iképp tér ki a m ásik a kérdés  
elö l. E lvégre  az is v issza je lzés . A zon is el leh et igazodni. K i
derül, ho g y  a bajban  is gyanú san  m agabiztos-e a m ásik; 
v a n -e  erős tám ogató ja , jó  kapcsolata, titjkos ta r ta lék a  —  
a v a g y  fö lad ta .

H o g y  v a g y ?  R e m e k ü l !
E gym ásra  m osolyognak , cinkosan bóliritanak, é lb ú 

csúznak.
O lyan ok is kérdeznek , akik  sem m i ú ja i nem  akarnak  

m egtu dn i.
O lyán ok is vá laszolnak , akik  sem m i ú jat nem  akarnak  

m ond ani. , /  » .
V an , aki csak azért kérdez, h ogy  á tlássa : v a jo n  a m á sik  

is m ély én  h a llga tn i akar-e. '
V an , aki csak azért válaszol szózuhataggal, h o g y  k id erü l

jö n  : h a llg a tn i ő  is tud.
A k i k érdez,'p ontosan  ism eri a tén y á llá st, s  o lyk or  m ég  az 

igazságot H  A ki vá laszo l, fö lm éri a kérdezőt, n em  tito k  
elő tte , ho g y  az jó l tá jék ozott. E gyik  sem  azért szó la l m eg, 
h ogy a kérdésről szó legyen .

O lyk or m ég  a családi b eszé lg e tések  is ily en ek .
És ily en ek  o lykor azok a  jó  sz índarabok , a m ely ek b en  egé

szen  m ás történ ik , m in t am iről beszéln ek .
Igazán f e l e ln i  a kérdésre: m ajdn em  ann y i, m in t f e l e ln i  

é r te .  . . .  * „'A
R itkaság.

D IU R N U S


